
 توقف حکم 3 مجرم اعدامی
به دستور رئیس قوه قضائیه

خبرگزاری فارس در خبری مدعی توقف اجرای حکم 
3 مجرم اعدامی و درخواست اعاده دادرسی آنها شد. در 
این گزارش آمده است: پیگیری های خبرنگار فارس نشان 
می دهد به دستور آیت الله سیدابراهیم رئیسی مستند به 
ماده 477 برای 3 مجرم اعدامی اعاده دادرسی صادر شده 
است. بدین ترتیب بر این 3 مجرم اعاده دادرسی صورت 
خواهد گرفت و عملا اجرای حکم برای آنها متوقف شده 
اس��ت. پس از انتش��ار این خبر، مرکز رسانه قوه قضائیه 
ضم��ن تکذیب این خب��ر اعلام کرد همچن��ان که روز 
گذشته سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری اعلام کرد 
»ممکن است در فرآیند قانونی اجرای احکام، دادرسی های 
فوق العاده مانند اعمال 477 قانون آیین دادرسی کیفری 
چه در این پرونده و چه در سایر پرونده ها نتیجه پرونده را 
توأم با تغییر کند«، بنابراین در این پرونده نیز در صورت 
وصول درخواس��ت، قوه قضائیه طب��ق روال قانونی به آن 
رس��یدگی خواهد کرد اما تاکنون درخواس��تی از جانب 

وکلای محکومان واصل نشده است.

 اگر اوباما هم بود برجام
همین وضعیت را داشت

دستیار ویژه رئیس مجلس در امور 
بین الملل با تاکید بر اینکه برجام، 
عبرتی بزرگ ب��رای جهان معاصر 
اس��ت، گفت: اگ��ر 100 برجام هم 
امضا شود نفعی برای ملت ما نخواهد 
داشت. حسین امیرعبداللهیان، مدیرکل امور بین الملل 
مجلس شورای اسلامی و دستیار ویژه رئیس مجلس در 
گفت وگو با تسنیم درباره سند همکاری 25 ساله ایران و 
چین که اظهارنظر برخی رسانه ها و چهره های سیاسی 
در قبال آن در روزهای اخیر جنجال آفرین ش��ده است، 
گفت: با توجه به اینکه بنده از ابتدای این مذاکرات حضور 
داشتم و طبعا در جریان جزئیات آن قرار دارم، باید بگویم 
همکاری های تهران و پکن همکاری های تاریخی است و در 
این مقطع بویژه با توجه به شرایطی که آمریکایی ها و برخی 
کشورهای غربی برای اعمال تحریم های حداکثری علیه 
جمهوری اسلامی ایران ایجاد کرده اند، این قرارداد می تواند 
یک همکاری ویژه و تاریخی برای 2 کشور باشد. دستیار 
ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل همچنین در واکنش 
به جنجال رسانه ای که علیه این سند همکاری به وجود 
آمده است، گفت: بخشی از این جنجال ها به درگیری های 
آمریکا با چین و بخشی دیگر به سیاست آمریکا بازمی گردد 
که در پی ایجاد مشکلات گوناگون برای چین در عرصه 
بین المللی است. علاوه بر این طبعا دولتمردان آمریکا در 
حوزه اعمال تحریم های حداکثری، از هیچ تلاشی برای 
س��نگ اندازی در مسیر پیشرفت همکاری های تهران با 
روسیه و چین دریغ نخواهند کرد. امیرعبداللهیان با تاکید 
بر اینکه حتی اگر امروز اوباما نیز رئیس جمهور آمریکا بود، 
باز هم ملت ایران شاهد عهدشکنی آمریکایی ها در بحث 
برجام می بود، گفت: اساسا ریشه بدعهدی در برجام شخص 
اوباماست، چرا که او به  رغم اینکه از برجام حمایت کرد و 
حتی چند سال قبل از امضای برجام به رهبر انقلاب نامه 
نوشت و حق غنی سازی را برای ایران به رسمیت شناخت، 
با این حال نخستین نقض رسمی برجام در زمان او انجام 
شد که این مسأله به خباثتی که در دستگاه سیاست گذاری 

ایالات متحده وجود دارد، بازمی گردد. 

 تا آخرین قطره خون در برابر 
هر  تهدیدی ایستادگی می کنیم

 امی��ر دری��ادار حس��ین خانزادی، 
فرمانده نیروی دریایی ارتش با حضور 
در استان های سیستان و بلوچستان 
و خراس��ان جنوبی با خانواده های 
ش��هیدان ناواس��توار یکم »محمد 
صیادی«، مهناوی یکم »آرمان سرحدی« و ناواستوار دوم 
»محمد اردنی« از شهدای حادثه شناور کنارک دیدار و 
گفت وگو کرد. فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشاره به اینکه 
نیرو های نظامی ایران برای حفظ خاک میهن کشورشان از 
هیچ قدرتی هراس ندارند و تا آخرین قطره خون در برابر 
هر نوع تهدیدی ایستادگی می کنند، گفت: شهادت در راه 
آرمان های انقلاب اس��لامی یک ارزش است و مجاهدت 
همرزمان مان در این مس��یر که در آن ایستاده اند و دفاع 
می کنند از ارزش های ایران اسلامی است که موجب خنثی 
شدن توطئه های دشمن می شود. امیر خانزادی با تاکید بر 
اینکه سراسر تاریخ ایران اسلامی مملو از روزهایی است که 
مردان و زنان بزرگ با روحیه سلحشوری و شهادت طلبی 
در برابر هر نوع زورگویی ایستاده اند، خاطرنشان کرد: به 
واسطه دین مبین اسلام، یک همبستگی و اتحاد بزرگ 
در بین مردم شریف ایران اسلامی برقرار است که فارغ از 
هر قوم، قبیله و زبان، هنگامی که موضوع امنیت پای کار 

می آید تمام هستی خود را به میان می آورند. 

 اعضای کمیسیون امنیت ملی
 از سایت نطنز بازدید می کنند

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: اعضای این کمیس��یون به بازدید برخی 
مراکز هس��ته ای کشور از جمله س��ایت نطنز خواهند 
رفت. ابوالفضل عمویی، س��خنگوی کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس در گفت وگو با مهر اعلام 
کرد: روز دوش��نبه تعدادی از اعضای کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی به بازدید برخی مراکز هسته ای 
کشور از جمله سایت نطنز خواهند رفت. وی بیان کرد: 
اعضای کمیس��یون ضمن بازدی��د از روند فعالیت های 
هسته ای کش��ورمان، به موضوع حادثه نطنز هم توجه 

خواهند داشت. 

 نخست وزیر عراق هفته آینده
به تهران سفر می کند

شبکه لبنانی المیادین از سفر قریب الوقوع نخست وزیر 
عراق به ایران خبر داد. به گزارش ایسنا، شبکه المیادین به 
نقل از منابع آگاه اعلام کرد مصطفی الکاظمی، نخست وزیر 

عراق هفته آینده به تهران و ریاض سفر خواهد کرد. 

اخبار

سیاسی

گروه سیاسی: حسن روحانی همچنان از برجام دفاع می کند. او 
به همراه چند نفر از اعضای کابینه اش همچنان از توافق برجام به 
نیکی یاد می کنند! روحانی روز گذشته در جلسه هیأت دولت به 
مناسبت سالگرد برجام که 2 روز از آن گذشته بود درباره فواید 
این توافق صحبت کرد. او در ابتدای اظهاراتش بدون اشاره به 
امتیازاتی که ایران به کشورهای غربی در راستای تعطیلی برنامه 
هسته ای داد، درباره توافق هسته ای گفت: اساس این حرکت 
دیپلماتیک بر این مبنا بود که ما به جهانیان ثابت کنیم ایران 
کشوری صلح طلب است و پروژه ای که سالیان دراز آمریکایی ها 
و صهیونیس��ت ها به دنبال آن بودند و آن پروژه امنیتی سازی 
برای جمهوری اس��لامی ایران بود، نشان دهیم که این پروژه 
بی اساس و بی اعتبار است. وی عنوان کرد: از آغاز این حرکت، 
یک مثلث شومی با آن مخالف بود که شامل صهیونیسم، ارتجاع 
و تندروهای آمریکا می شد و همه تلاش آنها در آغاز این بود 
که چنین توافقی به نتیجه نرسد. حتی صهیونیست ها وسط 
مذاکرات به اروپا رفتند. یکی از سران ارتجاع به اروپا رفت برای 
اینک��ه توافقات را برهم بزند. رئیس جمهور تصریح کرد: البته 
تأخی��ر ایجاد کردند و ق��رار بود توافق نهایی ما آذر ۹3 نهایی 
شود اما این را تأخیر انداختند و موکول کردند به تیر ۹4 اما 
برای اینکه این توافق را کلا نابود کنند ناموفق بودند و همین 
مثلث ش��وم روند خود را ادامه داد. مخصوصا سال ۹5 شاهد 
بودند ایران، منطقه و دوستان ایران دارند از این توافق منتفع 

می شوند، بنابراین با قدرت بیشتری به میدان آمدند. 
روحانی اف��زود: رژیم فعلی آمریکا که هم در توهمات بود 
و ه��م تندروها حاکم بودند و هم نتای��ج حرکت های خود را 
نمی توانست بدرستی ترسیم کند وارد عمل شد اما هدف شان 
این بود که شکستن این توافق به گردن ایران در تاریخ ثابت 
شود. یعنی آمریکا اقدامی انجام دهد و ایران متقابلا کل برجام 
را کنار بگذارد و از این توافق خارج شود و بعد بگویند این ایران 
بوده است که از برجام خارج شده و توافق را کنار گذاشته است. 
وی با تأکید بر اینکه هنرمندی و هوشمندی ایران از سال 
۹7 که آمریکا این تعهد اخلاقی، حقوقی و سیاس��ی را کنار 
گذاش��ت این بود که نگذاشت این توطئه محقق شود، گفت: 
ایران تا امروز به دنیا ثابت کرد قانون شکنان آمریکا مقصر اصلی 
هستند، البته دولت فعلی آمریکا نمی تواند معیار هیچ چیزی 
باشد. بر مبنای عملکرد کاخ سفید امروز ما نمی توانیم میزان و 
معیاری را قرار دهیم برای اینکه یک توافقی را بررسی کنیم و 

مورد سنجش قرار دهیم. 
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز همه دوستان آمریکا و بخش 

بزرگی از ملت آمریکا هم قبول دارند که حرکات اینها به ضرر 
خود ملت آمریکا و دوستان آمریکاست، خاطرنشان کرد: آنچه 
جمهوری اسلامی ایران به عنوان دستاورد این حرکت داشت، 
خوشبختانه به عنوان دستاوردهای اصلی همچنان محفوظ مانده 
است. همه تبلیغاتی که در طول سالیان دراز علیه ایران می شد 
که ایران مخفیانه تمام تعهدات بین المللی خود را زیر پا می گذارد 
را روشن کردیم که بی اعتبار و بی اساس و فعالیت هسته ای ایران 

همواره در چارچوب مقررات بین المللی بوده است. 
روحانی در بخش دیگری از اظهاراتش گفت: کشورهای 4+1 
باید بدانند امروز تنها شرایط ایران و روابط ایران با آنها یا روابط 
ایران با کشورهای منطقه مطرح نیست. امروز بحث حفظ حقوق 
بین الملل، چندجانبه  گرایی و ارزش توافقات بین المللی مطرح 
است و اگر امروز با دقت عمل نکنند و بخواهند تحت تأثیر آمریکا 
قرار بگیرند، ضربه اساسی به حقوق و مقررات بین المللی و به 

چندجانبه  گرایی زده اند و این به ضرر همه خواهد بود. 
وی گفت: البته تا امروز، آمریکا در حرکات سیاسی و حقوقی 
خود همواره در طول این 2 س��ال و چند ماه شکست خورده 
و امیدواریم با هوشیاری کشورها بویژه 1+4 آمریکا همچنان 
ناموفق باشد و ما بتوانیم در شرایط مناسب جبران آنچه برای 

این توافق پیش آمده را توسط 1+4 شاهد باشیم. 
مذاکره مجدد برجامی قابل تحمل نیست ■

وزارت ام��ور خارجه نیز روز گذش��ته با صدور بیانیه ای به 
مناسبت پنجمین سالگرد برجام بر نبود جایگزین برای برجام 
تاکید کرد. در بخش��ی از این بیانیه با اش��اره به قربانی شدن 
برجام توسط رویکرد یکجانبه دولت آمریکا آمده است: »سرمایه 
بین المللی، حقوقی، فنی، راهبردی و سیاس��ی این توافق در 
پنجمین س��الگرد تفاهم، متأثر از اقدامات مخرب غیرقانونی 
آمریکا دچار فرسایشی عمیق ش��ده است. اعضای باقیمانده 
برجام بر این نکته واقف بوده و با اجماع بر این نظر هستند که 
دلیل اصلی شرایط کنونی، نقض های مستمر قطعنامه 2231 
و برج��ام و نهایتا خ��روج غیرقانونی و یکجانبه ایالات متحده 
از تفاهمی اس��ت که پس از س��ال ها مذاکرات طاقت فرسای 
چندجانبه به دست آمد. عدم پایبندی اساسی دولت آمریکا به 
تعهدات خود ذیل برجام و قطعنامه 2231 و فقدان اراده دیگر 
طرف ها در اعاده توازن از دست رفته به برجام، شرایط کنونی 
پیرامون برجام را پیچیده تر ساخته و عملا سبب شده جمهوری 
اسلامی ایران، به  رغم پایبندی به تعهدات خود، نتواند از آثار 
برجام همچون رفع تحریم های هس��ته ای بهره مند شود«. در 

ادامه این بیانیه با اشاره به عدم انتفاع ایران از رفع تحریم ها و 
مشاهده اقدامات برخی دولت ها برای احیای پرونده های مختومه 
آمده است: »جمهوری اسلامی ایران تاکنون همکاری سازنده و 
گسترده ای با آژانس بین المللی انرژی اتمی داشته است که آمار 
و ارقام درباره تعداد و حجم بازرسی و اقدامات راستی آزمایی های 
صورت گرفته در جمهوری اسلامی ایران گواه بر آن هستند. 
هرگونه تلاش برای سوءاس��تفاده از آژانس برای ایجاد فش��ار 
بر جمهوری اس��لامی ایران مغایر مفاد برجام بوده و علاوه بر 
مخدوش ساختن اعتبار آژانس به عنوان تنها نهاد فنی معتبر 
بین المللی برای نظارت بر فعالیت هسته ای کشورها، می تواند بر 
مبانی همکاری های سازنده پادمانی موجود تأثیرات منفی داشته 
باش��د. علاوه بر این هرگونه همراهی برخی اعضای باقیمانده 
برجام با توطئه های ایالات متحده علیه برجام بویژه در جهت 
تخریب و تضعیف نظام رفع محدودیت های تسلیحاتی در سال 
پنجم تصویب برجام )مهرماه 13۹۹( جای نگرانی بسیار داشته 
و همانگونه که مکررا تاکید شده است، مذاکره مجدد برجام و 
اصلاح نظام رفع تحریم ها تحت هیچ شرایطی قابل تحمل نبوده 
و پاسخ جمهوری اسلامی ایران، قاطع و تعیین کننده خواهد 
بود. جامعیت و نهایی بودن این توافق که به سختی و پس از 2 
سال مذاکره فشرده در بالاترین سطوح، با ترسیم تمام جزئیات 
و با جدول زمانبندی دقیق به دست آمده است، نباید به هیچ 
وجه مخدوش شود. هیچ جایگزینی برای این توافق وجود ندارد، 
پس اگر اراده سیاسی جامعه بین المللی بویژه اعضای باقیمانده 
برجام بر حفظ این توافق مهم اس��ت، بسیار مهم است که بر 
تضمین اجرای متوازن و با حسن نیت توافق تمرکز نماییم«. 

در پای��ان بیانیه ضم��ن تقدیر از دولت ه��ای جمهوری 
خلق چین و فدراس��یون روسیه، به دلیل اقدامات و مواضع 
س��ازنده و توأم با حس��ن نیت آنها در سطح شورای امنیت، 
ش��ورای حکام و کمیسیون مشترک برجام به منظور حفظ 
و اجرای برجام آمده اس��ت: »جمهوری اسلامی ایران ضمن 
اعلام آمادگی مجدد برای حفظ و اجرای کامل مفاد برجام 
توسط همه طرف های این توافق، به خصوص ضرورت انتفاع 
کامل ایران از آثار اقتصادی نظام رفع تحریم ها - آنگونه که 
در برجام پیش بینی ش��ده - مصمم اس��ت در قبال هرگونه 
زیاده خواهی و رفتارهای غیرمسؤولانه اقدامات قاطع را اتخاذ 
نماید و 3 کش��ور اروپایی را قوی��ا فرا می خواند که به جای 
حرکت در مسیر سیاست فشار حداکثری ایالات متحده، با 
پایبندی نس��بت به تعهدات خویش، زمینه حفظ و اجرای 

کامل برجام را فراهم آورند«.

روحانی:  دستاوردهای اصلی برجام همچنان برای ایران محفوظ مانده است

عشق یک طرفه  برجامی

»پژمانفر« رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شد
نماینده مردم مشهد در جلسه دیروز مجلس به عنوان رئیس کمیسیون اصل ۹0 انتخاب شد. هیأت رئیسه مجلس نصرالله پژمانفر، محمود نبویان، حسن 
شجاعی، سیدنظام الدین موسوی و مصطفی میرسلیم را برای ریاست کمیسیون اصل ۹0 به صحن علنی مجلس معرفی کرد که میرسلیم انصراف داد. در 
نهایت، حجت الاسلام نصرالله پژمانفر با 7۹ رای از مجموع 23۸ رای ماخوذه به عنوان رئیس کمیسیون اصل ۹0 مجلس شورای اسلامی انتخاب شد. 

گروه سیاسی: شامگاه سه شنبه شبکه یک سیما میزبان نخستین 
گفت وگوی رئیس جدید مجلس شورای اسلامی با مردم ایران بود. 
ب��ه گزارش »وطن امروز«، محمدباقر قالیباف در ابتدای این 
گفت وگو اظهار داشت: عمل گرایی و در میان مردم بودن عادت 
همیشگی من است و من افتخار می کنم که هر گاه و هر کجا 
توفیق خدمت داشتم، وظیفه خود می دانستم با مردم از نزدیک 
گفت وگو کنم و درد آنها را با همه وجودم حس کنم که بتوانیم 
چاره اندیشی و خدمت   گزاری درست را به طور صادقانه انجام دهیم. 
قالیباف در ادامه با بیان اینکه نیازمند نوسازی در بخش مالیاتی 
کشور هستیم، گفت: باید بکوشیم مالیات به نفع اکثریت مردم 
و تولید کشور باشد. رئیس قوه مقننه تصریح کرد: بخش هایی 
از جامعه که درآمدهای باد آورده دارند و سرمایه ش��ان ناشی از 
س��فته بازی اس��ت مالیات نمی پردازند ولی صنفی که زحمت 
می  کش��د مالیات می  ده��د. وی گفت:  در ح��وزه مالیات چون 
شفاف سازی و هوشمندس��ازی وجود ندارد و نظام مالیاتی مان 
هم ممیزی است و اطلاعات دقیقی وجود ندارد، مشکل داریم 
و نیازمند شفاف س��ازی هس��تیم. قالیباف اظهار داشت: اجرای 
سیاست های حمایتی، فراگیر و ویژه و با اولویت برای طیف محروم 

و مستضعف جامعه مهم است. 
با ش�رایط اقتصادی فعلی طبقه متوس�ط هم دچار مشکل  ■

شده است
قالیباف با یادآوری اینکه جامعه هدف ما که جامعه مستضعفان 
و محرومان هستند در اولویت مان قرار دارد، افزود: آنهایی که فاصله 
بین دخل و خرج ش��ان همخوانی ندارد باید در کشور مشخص 
ش��وند. وی با اش��اره به پرداخت یارانه به 24 میلیون خانوار در 
کشور گفت:  باید ضمن اجرای سیاست های جبرانی، عدالت را 

در کش��ور رعایت کنیم. درباره 
حذف یارانه پردرآمدها که قانون 
هم وجود داش��ت این موضوع 
اجرایی نش��د ولی مجلس باید 
با نظارت دقیق ایستادگی کند 
تا این قانون اجرایی شود، البته 
اگر هم این قانون در جایی ایراد 
دارد بای��د اصلاح ش��ود. رئیس 
مجل��س با بیان اینک��ه اولویت 
بسته اقتصادی مربوط به طبقه 

مستضعف است، گفت: با شرایط اقتصادی فعلی طبقه متوسط 
هم دچار مشکل شده است. 

کاسب جزء در این شرایط سخت مالیات می دهد اما سوداگران  ■
مالیات نمی دهند

رئیس قوه مقننه درباره عقب ماندگی از آرمان های انقلاب و 
تلاش مجلس در این زمینه اظهار داشت: ما در حوزه اقتصادی 
دچار مشکلات هستیم یعنی نتوانستیم با یک رویکرد مشخص 
و با یک برنامه مشخص و دقیق و با یک تفکر در حوزه اجرا و 
روش مشخص در اجرا، در حوزه اقتصادی حرکت کنیم. قالیباف 
بیان داشت: اگر یک نگاهی از گذشته تا الان کنیم فراز و نشیب 
داش��تیم و حتی در جاهایی تصمیمات و سیاس��ت های ما در 
حوزه اقتصاد در تضاد با هم بوده است، اینها را در همین بسته 

اقتصاد مردمی که به نفع مردم 
ب��ه معنی مش��ارکت مردم در 
اقتصاد بوده اس��ت قرار دادیم. 
وی تأکید کرد: در همین امسال 
که س��ال جهش تولید است و 
باید کار تولید را پیگیری کنیم، 
نگاه کنید ببینی��د چرا تولید 
اتفاق نمی افتد؟ رقیبی که در 
مقاب��ل تولید رقاب��ت می کند 
س��فته بازی، دلالی، بازار طلا، 
بازار ارز و اینهاست. در همه جای دنیا مسکن و خودرو کالای 
مصرفی است اما در کشور ما کالای سرمایه ای شده است، پس 
آن تحولی که در حوزه س��ازماندهی مالیات گفتیم اینجاست. 
رئیس مجلس شورای اس��لامی خاطرنشان کرد: یک کاسب 
ج��زء و یک جوانی ک��ه زیر راه پله یک کار خدماتی و تولیدی 
کوچک را شروع کرده است در این شرایط سخت باید مالیات 
دهد اما از کسی که ده ها و صدها خانه خالی دارد و با این کار 
سوداگری انجام می دهد یا در حوزه مسائل ارزی است، مالیات 
نمی گیریم. برای همین است که ما روز یکشنبه 2 فوریت طرح 
مرب��وط به مالیات بر خانه های خالی را تصویب کردیم و فردا 
)دیروز( در دستور کار مجلس قرار می گیرد و اگر تصویب شد 

دولت محترم هم آن را اجرا می کند. 

در غضب سردار سلیمانی هم مهربانی وجود داشت ■
قالیباف در پایان با بیان اینکه شهید سلیمانی در 20 سال اخیر 
و با مشارکت مردمی در منطقه مقابل هژمونی آمریکا ایستادگی 
کرد، گفت: من 3۸ � 37 سال با شهید سلیمانی رفیق بوده و با 
او زندگی کردم و هیچگاه از دوستان خود از اوایل انقلاب تاکنون 
کسی را که دارای سابقه مجاهدت شبیه شهید سلیمانی باشد 
ندیدم. ایشان 40 سال بی وقفه مجاهدت کرد. او از زمان زندگی 
در روستا تا لحظه شهادتش مجاهدت داشت، این در حالی است 
که خیلی از ماها بعد از جنگ کارهای دیگری کردیم. قالیباف 
با ذکر اینکه ش��هید سلیمانی وقتی غضب می کرد در غضب او 
هم مهربانی وجود داشت، گفت: شهید سلیمانی فردی قاطع و 
مقتدر بود که در اوج قدرتش گذشت هم می کرد. وی افزود: شهید 
سلیمانی 20 سال مقابل آمریکا در منطقه ایستادگی کرد که البته 
این کار او به ویژگی هایش بازمی گردد؛ او عمیقا به سنت الهی باور 
داشت و با حداقل امکانات مقابل داعش و آمریکا ایستادگی کرد و 
به همین دلیل، استکبار او را حذف کرد، ولی با جسارت، تدبیر، 
روحیه و مکتب او چه می کنند؟ رئیس مجلس با اشاره به اینکه 
شهید سلیمانی وقتی مبارزه می کرد و به شرایط سخت می رسید 
هیچگاه ناامید نبود، ادامه داد:  وقتی از بسته اقتصادی برای مردم 
حرف می زنیم و رویکرد مردمی داریم و می گوییم ناامید نباشید و 
مشکلات را حل خواهیم کرد به همین دلیل است. وی در بخش 
پایانی سخنانش گفت: من به ملت عرض می کنم شما که به ما 
اعتماد کردید و با رأ ی تان منت سر ما گذاشتید و ما را به عنوان 
خدمتگزار انتخاب کردید، به شما قول می دهیم دغدغه  ای جز 
خدمت به شما نداشته باشیم و این را برای خود افتخار می دانیم 

که مخصوصا برای محرومان و مستضعفان کار کنیم. 

مونا دهقان: لزوم توجه به توان داخلی به عنوان عاملی موثر در 
عبور از شرایط فعلی و نوع مواجهه دولت به عنوان عالی ترین 
جایگاه مدیریتی و کلان کشور، از جمله مسائلی است که در 
جریان فعالیت های سیاسی نباید مورد تردید قرار گیرد. در همین 
زمینه مهدی فضائلی، کارشناس مسائل سیاسی در گفت وگو با 
»وطن امروز« معتقد است سوءمدیریت فعلی فراتر از »بدعملی« 

ناشی از »بی عملی« دستگاه دولتی و مدیریتی کشور است.
* * *

  به چه میزان سوءمدیریت در اداره کشور را باعث به وجود 
آمدن مشکلات بویژه مشکلات  اقتصادی این روزها می دانید 
و چه مقدار راه حل برون رفت از مش�کلات را اعتماد به تولید 

داخل قلمداد می کنید؟
مش��کلات کش��ور تک عاملی نیس��ت ک��ه ما هم��ه را به 
سوءمدیریت نسبت دهیم، بلکه عوامل مختلفی دارد و یکی از 
آنها که در برخی حوزه ها وجود دارد، بحث سوءمدیریت است 
و اختص��اص به دوره خاصی هم ندارد و نمی توانیم بگوییم در 
دوران قبل مدیران، مدیریت بس��یار عالی داشته اند و در حال 
حاضر س��وءمدیریت 100 درصدی وجود دارد. در حوزه هایی 
کم کاری هایی شده است که در ادوار مختلف در دورانی بیشتر 

و در دورانی کمتر بوده است.
در حوزه مشکلاتی که امروز با آن مواجه هستیم و به نوعی 
جامعه با آن مواجه است و فشاری که روی طبقه متوسط و بویژه 
طبقه محروم جامعه است، در دولت کنونی مبانی قابل توجهی 
وجود دارد و یکی از عواملی که باعث س��وءمدیریت شده، نوع 
نگاهی است که دولت فعلی به حل مسائل داشت یا شاید هنوز 
هم در بخش هایی از دولت این نگاه وجود داشته باشد؛ نگاه این 
است که دولت برای حل مشکلات به جای اینکه به ظرفیت های 
داخل��ی و توانمندی های داخل کش��ور به ص��ورت عمومی از 

جمله توانمندی های نیروهای 
انسانی، توانمندی های طبیعی 
و معادن، توانمندی های علمی 
و فرصت های��ی که در کش��ور 
به لحاظ علمی وجود داش��ته 
و  دارد و امث��ال این ظرفیت ها 
توجه و تاکید داش��ته باشد، از 
ابتدای دوره نگاهش به دس��ت 
بی��رون از مرزها ب��وده و اینکه 
مشکلات داخلی ما در تعامل با 

آمریکا و اروپا حل می شود. این علاوه بر اینکه یک نگاه کاملا 
خطا و اشتباه راهبردی بود- که ما توقع داشته باشیم مشکلات 
ما توسط دشمن حل شود- نشان می دهد ما کاملا دشمن را 
نشناخته ایم و علت مشکلات کشور را نتوانسته ایم ریشه یابی 
کنیم. همین عامل باعث شد فرصت های قابل توجهی در کشور و 
در حقیقت از مردم از بین برود و یک فرصت سوزی اتفاق بیفتد؛ 

به این دلیل که مسیر اشتباهی برای حل مشکلات طی شد.
به دلیل عدم توجه و نوع سرمایه گذاری بر سرمایه های داخل 
کش��ور آنهایی که بالفعل بود باید تقویت می شد و آنهایی که 
بالقوه بود باید به فعلیت می رسید از دست رفت و فرصتی که 
از دست رفت به این راحتی ها قابل جبران نیست و جایی که 
س��رمایه گذاری شده بود و توقعی که برای حل مشکل توسط 
دشمنان کشور بود به نتیجه ای نرسید و این باعث شد مشکلات 

تلنبار شود و تحریم ها تاثیر خودش را بیشتر بگذارد.

  به نظر ش�ما اگ�ر تولیدات و 
توان داخل�ی را جدی بگیریم، 

وضعیت تغییر خواهد کرد؟ 
اگر ما از توان داخلی درست 
استفاده کرده بودیم، قطعا تاثیر 
تحریم ها به میزانی که در حال 
حاضر می بینیم نبود، البته با نگاه 
منصفانه تحریم ها را نمی توانیم 
به عنوان عامل مش��کل نادیده 
بگیریم اما  این مس��أله که چرا 
تحریم ها امروز موثر ش��ده است، یکی از مهم ترین دلایلش این 
است که ما ظرفیت های داخل را بموقع فعال نکردیم، که بخشی 
به  دلیل کم کاری، سوءمدیریت و نگاه خطا و اشتباهی بود که ما 
در این دولت شاهد بودیم و البته بخش هایی هم به اشتباه های 
دولت ه��ای قبل بازمی گردد که به این ظرفیت ها در دولت های 
قبل نیز توجه لازم نشده بود. این یکی از سوءمدیریت هایی است 
که در این دوره اتفاق افتاده و فرصت ها از دست رفته و طبیعتا 
جبران آن سخت است. البته واقعیت وجود ظرفیت ها در کشور 
را نمی توان نادیده گرفت بلکه می توان به عنوان یک عامل مهم 
حل مشکلات، همچنان از ظرفیت های داخل استفاده کرد. این 
نکته هم مهم اس��ت که باید نقش دشمنان را از آن چیزی که 
هست بزرگ تر نکنیم و تصور نکنیم همه مشکلات علتش دشمن 
است، البته آنها تاثیرگذار هستند ولی توانمندی های داخل کشور 
را نیز نباید نادیده گرفت. اگر ما به این واقعیت پی برده و پای آن 

بایستیم و به صورت عملی نشان دهیم که این نگاه تغییر کرده 
و این را دریابیم که راه حل مشکلات را می توانیم در داخل پیدا 
کنیم و قطع امید از عوامل خارجی اتفاق بیفتد، می توانیم اتفاقات 
مهمی در راستای مشکل گشایی کشور رقم بزنیم البته بهتر بود 
زودتر این کار را شروع می کردیم  تا نتایج بهتری را  شاهد باشیم.
  در داخل کشور با عدم تصمیم گیری و محافظه کاری برخی 
مدیران مواجه هستیم و این مسأله نیز موجب کم کاری می شود. 

نظر شما در این باره چیست؟ 
وقتی بحث س��وءمدیریت می ش��ود غالبا ذهن ها به سمت 
بدعملی ها می رود، یعنی کسی که تصمیم بدی می گیرد و اقدام 

نامناسبی را انجام می دهد.
س��وءمدیریت اندکی فراتر از این است و می توانیم بی عملی 
به این معنی که تصمیم درس��ت در زمان خود گرفته نش��ده و 
اقدام مناس��ب در زمان و س��طح خود انجام نش��ده است را نیز 
جزو سوءمدیریت قلمداد کنیم و چه بسا بی عملی ها و اقدامات و 
تصمیمات نابهنگام ضررهایش از تصمیمات نادرست بیشتر باشد 
و نوعی سوءمدیریت محسوب می شود. در قسمت های نظارتی و 
بازرسی که وارد می شویم و عملکرد سیستم ها را می بینیم، بیشتر 
توجه به اقدامات یا تصمیمات اشتباهی است که انجام یا اتخاذ 
شده و کمتر نسبت به اقدامات و تصمیماتی که اتخاذ نشده توجه 
می شود. اگر در سیستم های نظارتی ما عمل نابهنگام را هم وارد 
کنیم، مدیران ما توجه و دقت شان بیشتر شده و محافظه کاری ها 

نیز کمتر می شود.
برخی مدیران هستند که ترجیح می دهند تصمیم نگیرند و 
این تصمیم نگرفتن ها اگر موجب ضرر و زیان بشود، سوءمدیریت 
است که باید موجب مجازات مدیر  شود و اخیرا  نیز در صحبت های 
رئیس قوه قضائیه می شنویم که به این مسأله توجه شده که بسیار 

به لحاظ مدیریتی نکته مهم و تعیین کننده ای است.

قالیباف در نخستین گفت وگوی زنده تلویزیونی با مردم:

قول می دهیم دغدغه  ای جز خدمت نداشته باشیم

مهدی فضائلی در گفت وگو با »وطن امروز«:

قربانی بی عملی دولت هستیم

پنجشنبه ۲۶ تیر 13۹۹
وطن امروز     شماره ۲۹75


